
HLAS BYSTŘICE 
ŘÍJEN 2011 

Aerovíkend 2011 10. a 11. září se vydařil (podrobněji na str. 13) 



Fotografická kronika (pokračování na stranách 19 a 20) 

Ve čtvrtek 1. září začal nový školní rok a prvňáčci přišli poprvé do školy. Nejprve je společně přivítali ředitel ZŠ Mgr. Vladimír Chramosta 
a starosta Bystřice Mgr. Daniel Štěpánk, potom rodiče doprovodili své ratolesti až do třídy. 

Od září má Bystřice novou ulici. O tom, kdo se o její stavbu zasloužil, vypovídá název. Ulici vybudovali ti, kteří v ní bydlí. 

Bystřická mateřská škola letos nestačila svou kapacitou uspokojit poptávku rodičů malých Bystřičanů. Město situaci vyřešilo tím, že ve 
spolupráci s nedalekým městysem Maršovice vznikla právě tam nová třída pro děti z Bystřice. 



3 ÚVODNÍK 

Vážení čtenáři, 

navýšením počtu výtisků na dva tisíce kusů u zářijo-
vého vydání Hlasu Bystřice jsme předešli možným 
stížnostem na problém nedostatku zpravodaje. Vydá-
ní se dostalo do všech obydlí, ať už to jsou trvale ži-
jící občané nebo chataři a chalupáři. Navíc kdo měl 
zájem, tak si tištěný zpravodaj pro sebe nebo své 
blízké mohl vyzvednout osobně na podatelně měst-
ského úřadu nebo v redakci. 

Zvýšená popularita Hlasu Bystřice se vedle čtenář-
ského zájmu odráží také u přispěvatelů. V minulém 
čísle se šéfredaktor veřejně omlouval, že z důvodu 
omezeného počtu stran není možné do „Hlasu“ 
všechno vtěsnat a celá řada příspěvků se do aktuální-
ho čísla nevešla. Redakční rada a Rada města Bystřice z tohoto důvodu schválila 
okamžité navýšení počtu stran ze stávajících šestnácti na dvacet. A v případě, že 
ani tento počet stran nebude stačit, je možné počítat i s jeho dalším rozšířením. 

Pro vás, přispěvatele, se nic nemění. Své příspěvky, fotografie, názory i inzerci 
zasílejte i nadále na e-mailovou adresu hlasbystrice@seznam.cz, nebo Pavel Ně-
mec, Ješutovo náměstí 14, 257 51 Bystřice. Pokud jste si e-mailovou adresu ještě 
nezřídili nebo se vám nechce s dopisem běhat na poštu, pak můžete svůj příspěvek 
zanést na Městský úřad v Bystřici a nechat ho buď v podatelně, nebo přímo v kan-
celáři šéfredaktora pana Pavla Němce. Uzávěrka příštího vydání Hlasu Bystřice je 
stanovena na 21. říjen 2011. 

Překrásné počasí zářijových dnů přilákalo do Bystřice zájemce na celou řadu spo-
lečenských, kulturních a sportovních akcí. Za všechny je třeba zmínit těch pět nej-
významnějších. V sobotu 10. a v neděli 11. září se po třech letech uskutečnil tra-
diční aerovíkend na nesvačilském letišti. V sobotu se se svými modely představili 
letečtí modeláři a v neděli na tradičním leteckém dnu vystoupili zástupci jednotli-
vých leteckých společností, kteří předvedli své umění a letecké stroje. Návštěvníci 
mohli obdivovat jak nejmodernější letouny, tak veterány, zazněly tóny aeromuzi-
kálu a ukázky předvedli i letečtí akrobaté. 

Mateřské centrum Kulíšek, město Bystřice a Klub českých turistů pro všechny  
milovníky turistiky a cyklistiky připravili na sobotu 17. září pět tras 6. ročníku  
tradiční Bystřické šlápoty. Slunečné počasí i překrásná příroda přilákaly nejen 
skalní turisty, ale i maminky s dětmi a sváteční pochodníky. Vedle hřejivého pocitu 
uražených kilometrů obdrželi všichni i potvrzení o účasti a něco dobrého na zub. 

Třetí významnou zářijovou událostí byl 4. ročník Divadelního festivalu Ludvíka 
Němce. Ten probíhal v Bystřici ve dnech 24. až 30. září a organizátorům se poda-
řilo sestavit opravdu kvalitní program. V dopoledních hodinách byly pro děti  
připraveny pohádky a v podvečer patřila jevištní prkna sálu U Hlaváčků komediím 
v podání vyhlášených ochotnických souborů. 

Poslední zářijovou sobotu se v obřadní síni městského úřadu sešli rodiče s nově 
narozenými dětmi, aby je pan starosta slavnostně přivítal do obce bystřické.  
Tradičního vítání občánků se zúčastnilo 18 dětí, které dostaly na památku dárek 
a pamětní list. 

V rámci dvaceti sedmi ročníků hudebního festivalu Podblanický hudební podzim 
se posluchačům a koncertním mistrům poprvé v Bystřici otevřel kostel sv. Šimona 
a Judy. Posluchači se zaposlouchali do varhanní hudby doprovázené hrou na trub-
ku a zpěvem sopranistky Hany Jonášové. Bystřické varhany rozezněl přední český 
varhaník Aleš Bárta a na trubku hrál člen opery Národního divadla Vladi-
mír Rejlek. Celý program Modlitby a meditace v hudbě slovem provázal Alfred 
Strejček. 

             Příjemné počtení! 

Mgr. Daniel Štěpánek, starosta 

Slovo starosty 
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Příspěvky do Hlasu Bystřice posílejte na adresu:  
hlasbystrice@seznam.cz 

Nemáte-li možnost použít e-mail, můžete příspěvky  
přinést osobně do redakce Hlasu Bystřice (U Jelena)  

v pondělí od 12 do 17 hodin  
nebo po telefonické domluvě (731 575 072)  

kdykoliv v pracovní době redakce. 

(Fotografie nevkládejte do textu, ale přiložte je  
jako samostatný soubor v co nejlepší kvalitě.) 

Uzávěrka příštího čísla je 21. října 2011 



4 ZPRÁVY Z RADNICE 

Termín svozu nebezpečného odpadu 12. - 14. října 2011 

Časový harmonogram v jednotlivých osadách: 
 
12. října 2011  
    7:30  -     7:45   Jírovice - u hasičské zbrojnice 
    7:50  -     8:00   Jarkovice - u kontejnerů na plasty 
    8:10  -     8:25   Semovice - náves 
    8:35  -     8:50   Tvoršovice - u hasičské zbrojnice 
    9:00  -     9:30   Nesvačily - u prodejny 
    9:40  -     9:50   Zahořany - u kontejneru na plast 
  11:30  -   12:00   Drachkov - u autobusové zastávky 
  12:10  -   12:25   Božkovice - náves 
  12:35  -   12:50   Tožice - u hasičské zbrojnice 
  13:00  -   13:15   Radošovice - u hasičské zbrojnice 

13. října 2011 
   8:00  -    8:20   Mokrá Lhota - u hasičské zbrojnice 
   8:30  -    8:50   Líšno - u hospody 
   9:00  -    9:15   Jinošice - náves 
   9:25  -    9:40   Ouběnice - u hospody 
   9:50  -  10:00   Jiřín - náves 
  12:00  -  12:15   Strženec - náves 
  12:25  -  12:40   Vojslavice - u kapličky 
  12:50  -  13:00   Plchov - u telefonní budky 
  13:10  -  13:20   Kobylí - u kapličky 
 
14. října 2011 
  12:00  -  13:00   Bystřice - náměstí 

Ing. Olga Mokošová, místostarostka 

Upozornění pro občany 

Město Bystřice provozuje systém sběru tříděného odpadu ve spolupráci 
s firmou EKO-KOM a.s. Za tříděný odpad získává zpět od této firmy 
finanční prostředky do rozpočtu města.  

V nabídce této firmy se objevila možnost navýšit hodnotu příspěvku i za 
sběr železného šrotu, tříděného skla, plastů, papírů, nápojových kartonů, 
které realizovala či plánují realizovat občanská sdružení, hasiči, školy 
i školky pro získání finančních prostředků na svou činnost. 

Vyzýváme tímto všechny výše jmenované, aby městu Bystřice poskytly 
kopii dokladu od sběrné služby a pomohly tím městu navýšit příspěvek na 
tříděný odpad a tím i zvýšení peněz v rozpočtu. Kopii dokladu je možné 
zaslat poštou na adresu Městského úřadu nebo elektronicky na e-mail:  
podatelna@mestobystrice.cz. 
Tato nabídka je trvalá a bude realizována i v dalších letech. 
Děkujeme za ochotu. 

Výzva občanským sdružením, hasičům, školám i mateřským školkám 

Ing. Olga Mokošová, místostarostka 

Mimořádné zasedání Zastupitelstva města 
Bystřice se konalo 24. srpna 2011 v zasedací 
síni městského úřadu. Na programu jednání 
byly tři věcné body: Dodatek č. 1 ke Smlouvě 
o dílo č. 13/2011, Dodatek č. 2 ke Směrnici 
o zadávání veřejných zakázek a nabídkových 
řízení č. 4/2011 a bezúplatný převod části  
pozemku p. č. 1629/1 v k. ú. Jírovice. 

Smlouva o dílo č. 13/2011 byla připravena na 
dílo „Regenerace veřejného prostranství části 
okolí ulice Družstevní“ uzavírané mezi měs-
tem Bystřice a společností Petr Šach, stavební 
s. r. o. Veřejná zakázka byla řádně vysoutěže-
na, podmínky předložené smlouvy projednány 
a zpřísněny dle požadavků Rady města. Při 
dalším projednávání na červnovém zastupitel-
stvu navrhla část koaličních zastupitelů další 
zpřísnění smluvních pokut a následné hlasová-
ní schválilo jednostranné navýšení smluvní  
pokuty pro zhotovitele na desetinásobek. Zho-
tovitel odmítl tento stupňující se požadavek 
akceptovat. Jelikož ale bylo zapotřebí předložit 
Krajskému úřadu Středočeského kraje veškeré 
podklady pro získání dotace včetně uzavřené 
smlouvy o dílo se zákonně vybraným zhotovi-
telem do 31. srpna 2011, muselo zastupitelstvo 
své červnové usnesení revidovat. V opačném 
případě by město Bystřice přišlo o přislíbenou 
dotaci ve výši 3 990 000 Kč. 

Dodatek č. 2 ke Směrnici o zadávání veřejných 
zakázek a nabídkových řízení dále upravuje 
text původní směrnice tak, aby nedocházelo 
k dalšímu rušení vyhlášených výběrových říze-
ní, popřípadě porušování schválené Směrnice. 

Veřejné zakázky jsou zákonem rozděleny na 
nadlimitní, podlimitní a veřejné zakázky malého 
rozsahu. Veřejné zakázky nadlimitní a podlimitní 
jsou přísně zpracovány zákonem. Veřejné za-
kázky malého rozsahu, což znamená zakázky 
na dodávky a služby do částky 2 000 000 Kč 
a na stavební práce do 6 000 000 Kč bez DPH, 
si obce a města dále regulují svými směrnice-
mi. Zatímco v uplynulém volebním období 
probíhala výběrová řízení na zakázky za více 
než 1 000 000 Kč v souladu se zákonem 
o veřejných zakázkách podlimitních a nižší  
zakázky byly vyhodnoceny na základě předlo-
žených cenových nabídek, člení současná 
směrnice zakázky malého rozsahu na zakázku 
malou, střední a velkou. Malá zakázka nepře-
sahuje částku 100 000 Kč bez DPH, avšak  
praxe dala za pravdu těm, kteří od počátku 
upozorňovali na zbytečnou byrokratičnost 
a neschopnost pružného rozhodování. Z tohoto 
důvodu byl tento bod již v březnu upraven  
dodatkem č. 1, který do směrnice zapracoval, 
že pokud zakázka malého rozsahu nepřesáhne 
částku 50 000 Kč, není nutné provádět výběro-
vá řízení. U takto nízkých částek provádět  
nabídková řízení vedlo k neúměrnému prota-
hování doby nákupu, a tak se vedení města 
vrátilo k ozkoušené smysluplnější variantě. 

Dodatek č. 2 se pak dotýká středních zakázek, 
tedy zakázek od 100 000 Kč do 500 000 Kč 
bez DPH. Podle původního textu směrnice bylo 
podmínkou pro tento druh zakázek vybírat 
z minimálně tří doručených nabídek, ale schvá-
leným dodatkem č. 2 byl počet doručených  

nabídek snížen na dvě. Stojí za úvahu, proč 
nelze na tento druh zakázek získat dostatečný 
počet nabídek, když společností hýbá krize 
a jednotlivé firmy se předhánějí se svými  
nabídkami. Dodatek č. 2 dále ruší u těchto  
veřejných zakázek malého rozsahu možnost 
odvolání, které jenom prodlužuje termíny  
realizace schválených zakázek.  

Přijatá Směrnice o zadávání veřejných zakázek 
a nabídkových řízení jednoznačně ukazuje, že 
nastolený systém minulých volebních období 
byl funkčnější a pružnější. Nikdy nedošlo 
k porušení zákona a každoroční kontroly 
z Krajského úřadu Středočeského kraje navíc 
nikdy nenašly pochybení v otázce výběrových 
řízení veřejných zakázek. Navíc nedocházelo 
k rušení tolika výběrových řízení a prodlužo-
vání lhůty k předkládání nabídek, jako je tomu 
v letošním roce.  

Bezúplatný převod části pozemku p. č. 1629/1 
v k. ú. Jírovice z vlastníka Středočeského kraje 
na město Bystřice může vyřešit dlouhotrvající 
problém, kam umístit vývěsky a nádoby na 
sběr separovaného odpadu v osadě Jarkovice. 
Postupné vytipování vhodného pozemku 
v blízkosti nemovitosti u Houšků nebo 
u Filípků bylo přesunuto na původní místo 
u restaurace Na Kukačce. Pokud Středočeský 
kraj tedy přistoupí na navrhovaný bezúplatný 
převod nemovitosti, bude moci být obnovena 
vývěska v osadě Jarkovice. 

Mgr. Daniel Štěpánek, starosta 

Zastupitelstvo města Bystřice 
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Významné životní jubileum oslavili tito spoluobčané: 
Alois Pořízka                  Jarkovice                 75 let 
Vlastimil Tatar                Líšno                       75 let 
Josef Tomek                    Radošovice              80 let 
Tóthová Danuše              Bystřice                   80 let 
Vlasta Hřebíčková          Mokrá Lhota           80 let 
Jaroslav Fulín                  Nesvačily                80 let 
Václav Štěpánek             Leštěnec                  80 let 
Ludmila Hvězdová         Bystřice                   91 let 
Všem oslavencům srdečně blahopřejeme! 

Nechápu... 

Ve čtvrtek 1. září začal nový školní rok: 
Do 1. třídy ZŠ Bystřice byli slavnostně uvítáni tito žáci: 
Jakub Bambas, Kateřina Benešová, Jan Berenda, Martin Bezdíček, Jan Červ,  Jan Drábek, 
Antonín Fulín, Dominik Hnátek, Lucie Hřebíčková, Pavel Chlistovský, Nikola Jiříčková, 
Eliška Kohoutková, Filip Kolář, Kristýna Kristeriová, Kamila Macháčková, Matyáš  
Minichbauer, Jolana Motáková, Vojtěch Nevan, Michal Novotný, Karolína Petrášová,  
Damián Polidar, Dominik Popr, David Rozsypal, Radek Sedlmaier, Andrea Sellnerová, 
Tomáš Slavětínský, Daniel Srb, Ondřej Staša, Michaela Suková, Jan Šetek, Jan Šiška,  
Veronika Škulinová, Jakub Šlapal, Ondřej Turek, Pavla Zbořilová. 

Ve středu 14. září 2011 oslavili manželé paní Jarmila 
Bučínská a pan Jiří Bučínský zlatou svatbu, tedy 50 
let společného života.  
Blahopřejeme a do dalších let přejeme pevné zdraví 
a hodně životního elánu a optimismu. 

Zlatá svatba 

Za občanskou komisi MěÚ M. Neradová  

Prvňáčkům přejeme šťastné vykročení a hodně úspěchů ve škole!                      (Foto: PaN) 

Občanská komise 

Čtvrtý měsíc jezdím každodenně do Bystřice. A čtvrtý měsíc nemohu 
pochopit… Téměř každé ráno je na náměstí před kašnou neuvěřitelný 
nepořádek. Výjimku tvoří jen dny, kdy předešlý večer pršelo. A každý 
den někdo prázdné láhve od alkoholu, PET láhve, krabičky od ciga-
ret, papíry od sušenek atd., atd. uklidí.  

Obrázek podobný tomu na fotografii vpravo zná každý, kdo chodí  
ráno přes náměstí. Kdo tady po sobě tuhle „vizitku“ zanechal, ví  
každý, kdo je nucen jít přes náměstí v podvečerních či večerních  
hodinách. (Kolem kašny však večer zamíří málokdo. Většina nočních 
chodců raději Ješutovo náměstí obejde.) 

Asi jste si všimli i toho, že poblíž laviček, které vidíte na fotografii, 
jsou dva koše, které bývají ráno prázdné. Není to tedy tak, že by  
odpadky nebylo kam vyhodit. Jen je pro některé lidi příliš obtížné 
vstát, udělat pár kroků a odpadky odhodit tam, kam patří.  

Nejvíc mě děsí, že „výtečníci“, o kterých je tu řeč, jsou ve věku mých 
dětí, jsem tedy vlastně vrstevníkem rodičů, kterým je jedno, jak se  
jejich „ratolesti“ chovají.  

A rovnou se tu pro případné stěžovatele přiznávám i k tomu, že  
kdybych byl otcem kteréhokoliv z nich, zřejmě bych se dopustil  
domácího násilí. 

Text a foto: PaN  
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Komise životního prostředí 
Vážení spoluobčané, 

dovolte mi, abych Vám v tomto čísle Hlasu 
Bystřice představil Komisi životního prostředí 
(dále jen KŽP) Rady města Bystřice. Jak  
známo, Městský úřad Bystřice nemá odbor  
životního prostředí jako takový. Věci, které se 
životního prostředí týkají, se tedy řeší v rámci 
kompetencí starosty města ve spolupráci 
s KŽP, která je v tomto případě iniciativním a 
poradním orgánem Rady města Bystřice. Nej-
častěji se vydávají povolení ke kácení dřevin a 
porostů rostoucích mimo les. To ale samozřej-
mě není jediná náplň této komise.  

KŽP dále spolupracuje při řešení protipovod-
ňových opatření, navrhuje zvláštní režimy 
ochrany význačné zeleně ve městě a kontroluje 
jejich dodržování, projekty a plány rozvoje ze-
leně, organizuje péči o zdravé životní podmín-
ky ve městě v souladu s ustanoveními zákona 
o péči a zdraví lidu, posuzuje zdroje znečišťo-
vání ovzduší i stav odstraňování odpadů a na-
vrhuje opatření k odstraňování nedostatků, 
prověřuje znečišťování vodotečí a navrhuje 
příslušná nápravná opatření – nově zabezpeču-
je přiměřenou propagaci a osvětu v dané pro-
blematice, předkládá návrhy na zlepšování ži-
votního prostředí ve městě, podílí se na kon-
cepci péče o životní prostředí ve městě, posu-
zuje požadavky likvidace (kácení) a úprav 
(ořezy) zeleně, úředně je povoluje nebo zamítá 
a vydává stanoviska ke kácení stromů ve měs-
tě. Dále kontroluje, zda se v zastavěném i ne-
zastavěném území města neprovádí svévolné 
likvidace stromů, keřů, ostatních porostů a ze-
lených ploch a v případě zjištění závad uplat-
ňuje nápravná opatření. Stanovuje rozsah i 
druh náhradní výsadby a prosazuje její realiza-
ci, kontroluje stav veřejných prostranství a činí 
opatření k jejich řádnému obhospodařování 
proti zneužívání (zejména proti „černým“ 
skládkám). V neposlední řadě se také vyjadřu-
je k návrhům rozpočtu v kapitole životní pro-
středí a plní další úkoly dle dispozic Rady 
města Bystřice. 

Předsedou KŽP je pan Bc. Karel Bárta, tajem-
níkem je paní Dana Jelínková a členem je pak 
pan Vladimír Šváb. Komise se snaží zasedat 
průběžně přibližně jednou za 2 měsíce. Aktuál-
ně se komise zabývá problémem černých sklá-
dek na pozemcích města, kdy tento úkol je 
chápán jako dlouhodobý, a vhodný způsob čiš-
tění pozemků od odpadů bude stále v řešení. 
Navržena byla i možná spolupráce 
s organizacemi města, jako jsou např. hasiči 
apod. Dalším bodem, kterým se komise zabý-
vá, je zhotovení přehledu lokalit, které by byly 
do budoucna vhodné k výsadbě nových dřevin, 
a to ve všech katastrálních územích města 
Bystřice. Tyto lokality by následně byly využi-
ty při náhradní výsadbě dřevin, která je určena 
k pokácení, a na místě, kde byla dřevina poká-
cena, by nebylo vhodné provést náhradu. Dále 
by tyto lokality mohly být vysázeny nově 
z případných dotačních zdrojů. V tomto přípa-
dě byla navržena také spolupráce s osadními 
výbory, kterým bude zaslána výzva na pomoc 
při hledání a navržení pozemků. S osadními 
výbory bude spolupracováno i co se týče návr-
hů dřevin ke kácení, ošetření a čištění pozem-
ků od náletových dřevin apod. Průběžně se dá-
le provádí místní šetření na hřbitovech ve sprá-
vě města týkající se prověření zdravotního sta-
vu dřevin a jejich následné kácení či ošetření. 
KŽP dále považuje za důležité zlepšení vzhle-
du výsadby v betonových květnících na území 
města, které jsou nevzhledné a neudržované. 
Bylo rovněž navrženo navýšit ve městě počet 
laviček na základě žádosti jedné z občanek 
města. Komise také prověřuje možnosti získá-
ní finančních prostředků na zlepšení stavu ži-
votního prostředí ve městě z různých dotač-
ních programů a možnost spolupráce při řešení 
problémů s Mikroregionem Džbány.  

Jako poslední informaci bych zde rád upozor-
nil občany města na možnost a zároveň výhod-
nost podávání žádostí o povolení kácení dřevin 
v době vegetace. Výhod je v tomto případě ně-
kolik, např. u dřevin v době vegetace je lépe 

znatelný zdravotní stav, je zde větší pravděpo-
dobnost možnosti kácení dřevin v následujícím 
období vegetačního klidu (tj. listopad – bře-
zen), neboť při povolování kácení musí být do-
drženy termíny dle správního řádu, správní ří-
zení se může protáhnout následkem odvolání 
jedné z dotčených stran apod. Podáním žádosti 
tedy předejdete nedorozuměním, budete mít 
dostatečně dlouhou dobu na zajištění kácení a 
hlavně nezapomeňte, že v případě provádění 
svévolné likvidace stromů, keřů, porostů a ze-
lených ploch a zjištění závad může KŽP uplat-
nit nápravná opatření. Formulář žádosti na po-
volení kácení dřevin najdete na internetových 
stránkách města Bystřice (www.mestobystrice.cz) 
v sekci Městský úřad – Formuláře, popřípadě 
si jej můžete vyzvednout v podatelně Městské-
ho úřadu. Tento formulář lze též využít i pro 
oznámení kácení, které se týká fyzických osob 
v případech, kdy je kácena dřevina, která má 
ve výšce 130 cm obvod kmene menší než 
80 cm nebo keřový porost na souvislé ploše do 
40 m2. V těchto případech se nezahajuje správ-
ní řízení a není vydáváno rozhodnutí o povole-
ní kácení dřevin. 

Věřím, že jsem tímto článkem dostatečně vy-
světlil, čím se zabývá Komise životního pro-
středí Rady města Bystřice, a doufám, že se 
dočkám i ohlasů ze strany Vás, občanů, kteří 
mi mohou psát návrhy na zlepšení situace ži-
votního prostředí jak ve městě Bystřice, tak i 
v okolních osadách. Rádi se budeme při svém 
pravidelném zasedání zabývat Vašimi návrhy, 
podněty a otázkami, které se problematiky ži-
votního prostředí týkají, a poté Vám odpoví-
me. V případě jednoznačných odpovědí odpo-
víme ihned. V případě potřeby je možno pro-
vést i místní šetření v případech, kdy se jedná 
o např. pořízení fotodokumentace a projednání 
problému na místě. Kontaktní e-mail je  
karlos.barta@email.cz a k dispozici je Vám  
také tajemnice KŽP, její e-mail je  
dankajelinkova@seznam.cz.  

Bc. Karel Bárta, předseda KŽP 

Úprava bystřické sportovní haly 
Poslední zářijový víkend (přesněji pátek 
a sobota) patřila bystřická sportovní hala  
řemeslníkům. Na podlahu doplnili městský 
znak, aby si každý, kdo naše moderní sporto-
viště navštíví, uvědomil, kde zrovna hraje. 
V týdnu, kdy bude hala uzavřena, tedy od  
10. do 16. října, bude ještě odstraněno dosa-
vadní lajnování basketbalového hřiště a bude 
nahrazeno novým, které vyhoví změnám  
pravidel.  
Basketbalisté vědí, že podle nových pravidel se 
zvětšil prostor „trojky“ a „bedna“ (podle pravi-
del „vymezené území“) mění svůj tvar z li-
choběžníku na obdélník. Tyto úpravy jsou 
proto nutné, aby bylo možné v Bystřici hrát 
regulérní zápasy. 

 text: PaN, foto: Karel Mudra 
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1. ročník Grand prix RC modelů autíček  

Během  letošních prázdnin se zrodila myšlenka 
uspořádat rozloučení s prázdninami, a to nejen 
pro děti, ale i pro dospělé. A tak jsme se sešli 
v sobotu 27. 8. 2011 na tenisovém kurtu 
v Jírovicích na hřišti na 1. ročníku Grand prix 
RC modelů autíček. Jako dámský organizační 
štáb jsme sázely na to, že si tatínci rádi chvíli 
zahrají na malé chlapce a přijdou si i se svými 
dětmi zasoutěžit.  

Už při registraci závodníků bylo zřejmé, že 
účastníci soutěže nejsou vybaveni jen  
„obyčejnými“ RC modely, ale pořádně nadu-
panými závodními auty. A tak bylo nutné vy-
tvořit kategorii profi a kategorii amatér. 

Závodníci soutěžili ve 3 disciplínách: první 
disciplína byla tříkolová rychlostní jízda okolo 
kuželů, druhou disciplínou byla jízda zručnosti 
a třetí netradiční disciplínou byla jízda se skle-
ničkou vody libovolně instalovanou na autíč-
ku. Jelikož klesla teplota tento den po tropic-
kým vedrech o 20 °C, měla třetí disciplína spe-
ciální bonus pro dospělé, a to cílový „panák 
rumu na zahřátí“ o stejné hladině vody, kterou 
závodník dovezl do cíle.  

Hned při první jízdě se ukázalo, že i pro zkuše-
né závodníky „profíky“ je povrch antukového 
hřiště velmi záludný a i největší favorité sbírali 
trestné body za opuštění soutěžního prostoru, 

či sražení branky. Některá autíčka v amatérské 
třídě zase naopak při jízdě na antuce vykazo-
vala rychlost blížící se šnečí rychlosti, takže 
bylo nutné zmenšit počet kol, aby nám závod-
ník na své baterie vůbec dojel do cíle.  

Přihlížejících bylo i přes studené počasí hojně. 
Divácky velmi zajímavou se pak stala neplá-
novaná mimosoutěžní disciplína, kdy se na 
start závodu postavily společně všechny profi 
RC modely a předváděly divokou jízdu na 
6 kol na závodním antukovém okruhu. Po pro-
jetí cílem však závod neskončil a všichni zá-
vodníci jezdili tak dlouho, dokud je nevyhnal 
závěrečný déšť, který se přihnal k večeru. 

V kategorii profi se stal vítězem Martin Karas, 
druhé místo obsadil místní favorit Stanislav 
Klimeš a bronzová perníková medaile připadla 
Michalu Ledvinkovi. V kategorii amatér zvítě-
zil Jiří Mokoš, druhá příčka patřila Pavlovi 
Doškářovi a bronzová Bronislavu Petráňovi. 
Nejlepším závodníkem mezi dětmi se stal Mi-
chal Ledvinka ml. 

První ročník se vydařil, a tak se již všichni zá-
vodníci těší na další ročník, který se uskuteční 
opět poslední prázdninovou sobotu. Závěrem 
bych chtěla poděkovat pí Štěpánce Hamerlové 
a pí Lence Körgerové za organizační pomoc a 
pí Markétě Sudkové za zhotovení krásných 
perníkových medailí. 

Za organizační štáb Olga Mokošová 

Ve dnech 29. - 30. 10. 2011 pořádá ZO ČSCH Bystřice výstavu drobného hospodářského 
zvířectva a exotického ptactva v areálu Pod Barevnou.Výstava je pořádána pod názvem 
Cena města Bystřice, pod záštitou Městského úřadu Bystřice. 

Opět se organizátorům výstavy podařilo zajistit ukázku králičího hopu - skákání králíků 
přes překážky, který se bude konat po oba dva dny výstavy v časech 10:30 - 11:00 hodin 
a 13:30 - 14:00 hodin.  

Zveme všechny milovníky zvířat, chovatele a veřejnost s dětmi k návštěvě této výstavy. 

Každou první neděli v měsíci jsou trhy, kde probíhá výkup králičích kožek. 
Cena za kus je 25 Kč. 

Miloš Krajf,  ZO ČSCH Bystřice, foto:www.kralici-hop.cz 

Český svaz chovatelů 

V Drachkově ano! - Nové dětské hřiště, postavené s nesporným  
vkusem, jim nabízí prostor pro společně strávený čas. Pro maminky, 
případně tatínky jsou připraveny lavičky, ze kterých mohou na své 
ratolesti dohlížet. 

Hřiště stálo necelých 100 000 Kč a o jeho realizaci se postarala firma 
pana Jana Holoubka. Dlužno však poznamenat, že ruku k dílu přilo-
žilo mnoho Drachkovanů a odměnou jim je to, že mohou se svými 
dětmi strávit krásné chvíle na krásném místě. 

Kéž bychom takové zprávy mohli uveřejňovat častěji! 

  

PaN 

A co děti? - Mají si kde hrát? 
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Oznamujeme všem uživatelům  
sportovní haly, že ve dnech  

30. 9. 2011 - 1. 10. 2011  
a následně ve dnech  

10. 10. 2011 - 16. 10. 2011  
bude sportovní hala uzavřena 

z technických důvodů. 

Veškeré akce v těchto termínech  
se ruší  

a budou po dohodě se správcem  
sportovní haly nahrazeny  

v jiném termínu. 

Děkujeme za pochopení. 

Sportovní hala Bystřice 

ŘÍJEN: 
8. 10. 2011 08:00 - 17:00 hodin 
Volejbalový turnaj 
pořádá OTS Benešov 

22. 10. 2011 08:00 - 20:00 hodin 
Florbalový turnaj 
pořádá FBK Poison Praha 

LISTOPAD: 
5. 11. 2011 08:00 - 20:00 hodin 
Florbalový turnaj 
pořádá FBK Prokrastinators Praha 

26. 11. 2011 08:00 - 18:30 hodin 
Volejbalový turnaj 
pořádá 1. Volejbalová Benešov 

27. 11. 2011 08:00 - 19:30 hodin 
Volejbalový turnaj 
pořádá město Bystřice 

Časový rozpis využití sportovní haly 

Plánované akce v říjnu a listopadu Oznámení o uzavření haly 

Karel Mudra, správce haly 
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Dodržovat předepsanou rychlost se vyplatí 
Řidičský národ se dělí na několik kategorií. Ně-
kteří důsledně dodržují předepsanou rychlost 
a kde - kdo jim dává v provozu znát, že zdržují. 
Další kategorií řidičů jsou ti, kterým to občas  
„ujede“ (míním tím ručičku tachometru), ale 
opravdu je občas. Do třetí kategorie počítám ři-
diče, kteří pravidla silničního provozu zásadně 
nedodržují a jezdí tak, jak je napadne. To jsou ti, 
před kterými je třeba se mít na pozoru, protože 
způsobují mnoho zbytečných havárií a dokonce 
kvůli nim úplně zbytečně umírají nevinní lidí. 
Mezi poslední počítám tak zvané „silniční pirá-
ty“. Ti zcela úmyslně ohrožují každého, kdo je 
podle jejich názoru zdržuje. Tito agresivní šílen-
ci patří v každém případě za mříže. Otázkou zů-
stává pouze to, jestli se má jednat o mříže blá-
zince nebo vězení. 

Nejúčinnější formou obrany proti nedodržování 
pravidel je pravidelná kontrola a případná repre-
se. Protože zanedlouho proběhne v Bystřici mě-
ření rychlosti, rádi bychom připomněli výsledky 
poslední podobné akce, která proběhla: 

Strážníci Městské policie Bystřice na přelomu 
dubna a května měřili rychlost vozidel v Bystři-
ci přenosným laserovým měřičem rychlosti  
ProLaser III, který zapůjčila firma GEMOS CZ 
spol. s r. o. 

Za osm dní, během kterých měření probíhalo, 
bylo zjištěno, že spousta řidičů si s dodržováním 
rychlosti opravdu hlavu neláme, a to ani v mís-
tech, kde mohou někoho ohrozit (například před 
školou). 

Věřme, že nadcházející měření dopadne lépe. 

Statistika měření rychlosti 28. 5. - 5. 5. 2011  
Celkem byla naměřena 73 vozidla, která překro-
čila maximální povolenou rychlost. 
Překročení rychlosti do 20 km/hod. - 71 vozidlo. 
Překročení rychlosti nad 20 km/hod - 2 vozidla. 
   28.  dubna                 4   vozidla 
   29.  dubna               15   vozidel 
   30.  dubna               17   vozidel 
     2.  května                8   vozidel 
     3.  května                0   vozidel 
     4.  května              15   vozidel 
     5.  května                3   vozidla 
     6.  května              11   vozidel 

Připravil PaN 

Co víme o Chvojnu - Chvojenu? 
Když jsem psala do Hlasu o Jírovických grun-
tech v minulosti, setkala jsem i se zájmem. Kdy-
by nás poznámky o našich předcích a jejich 
obydlích a poměrech bavily i nadále, můžeme 
psát o Jarkovicích - samozřejmě „starých“,  
„nové“ vznikly daleko později, postavením  
hostince Na Kukačce, Semovicích, Hůrce… 
U Jírovic byly předpokládány historiky dokonce 
dvojí Jírovce , Girovice (G = J) a Cyrovice od 
jména Cyril. Ale to pan Bohouš Marušák, bratr 
sedláka Antonína Marušáka , vyvrátil r. 1957 ve 
Sborníku prací z Podblanicka, existovaly jen jed-
ny Jírovce a zmínka je o nich z r. 1455. Tradičně 
si ale obyvatelé dělili ves na Malou Stranu - 
U Turků a čísla 5-8 a Velkou- od Brejlů od č. 1 
až 10. Hostinec Na Kasárně ovšem je daleko star-
ší, určitě byl svědkem Žižkova tažení na Benešov.  
Zajímavé by bylo detailní popsání situace - zou-
falé - po třicetileté válce, které jsem našla v ne-
vydané pozůstalosti historika doktora Hertla. 
Ale věděli jste, že půvabná silueta naší krajiny 
raně gotický kostelík Chvojen, téměř symbol kra-
je, kam naši předci - a Tisemští dosud - pohřbíva-
jí mrtvé, byl významnou vesnicí a správní jednot-
kou okolí. O tom ostatně existence kostela vydává 
svědectví. Za Františka Ferdinanda d’ Este byla 
vesnice pohlcena nevzhledným utilitárním dvorem. 
Dějiny Chvojna jsou však velmi staré, už z doby 
slovanského osídlení se našly stopy. Na západní 
straně, terén je terasovitý, našel při průzkumu ar-
cheolog A. Hejný zbytky tvrze, keramiku, dispo-
zice. Předpokládá se palác – obydlí pána, čeledě, 
stáje, vše podsklepené (půda na pěšině tudy pro-
cházející duní), vše opevněno v oválovém tvaru 
včetně kostela, jediné kamenné stavby. Cesta od 
dnešních Božích Muk - přivezená sem arcivévo-
dou - vedla do vesnice, která se táhla zřejmě až 
k dnešní hájovně.  
Kostel je starý, stavebně typu, jaký nemohl vlast-
nit obyčejný vlastník. Do starodávné doby se řadí 
čtvercovou apsidou a půdorysem ve tvaru kříže. 
Roku 1088 věnoval král Vratislav vyšehradské 
kapitule lesy zvané Chvojné, tedy Chvojen. Do-
kladem starobylosti je nejcennější, co kostel má 
- nástěnné fresky. Jsou vloženy do 12. - 13. stole-
tí. Odkryty, a tím zachráněny, byly až roku 1904, 
kdy si vlastník arcivévoda František Ferdinand 

chtěl kostel přizpůsobit jako rodinnou hrobku. 
Jeden obraz znázorňuje dva muže v kněžském 
odění, vedoucí patronům Filipovi a Jakubovi 
býčka, na dalším je Panna Maria s Ježíškem a an-
děly, pozoruhodný je obraz očistce v podobě vlčí 
tlamy, kde v plamenech mizejí postavy, a na pro-
tější stěně tehdejší představa světa se středem Ze-
mě a dalších kruhů. - Vlastně to je vše, co ne-
mohli vykradači památek ukrást, pozdně gotický 
deskový oltář a asi 30 dalších soch, co sem dal 
arcivévoda dovézt, to vše bylo ukradeno a oltář 
byl hrubě sekerou odsekán. 
Presbytář uzavírá svorník v podobě pětilisté růže. 
Rožmberci? - Kolonizační proudy sem vedly 
dvěma proudy - Benešovici - Benešov a Vítkovi-
ci - Prčice. Blízké, tehdy významné Václavice ja-
ko újezd patřily králi Vladislavovi (12. Století). 
Po ztrátě významu připadl Chvojen Benešovi-
cům, známe i jméno kněze plebána Wolfarda 
(1326) 
Ale nastává doba hradů jako vojenská potřeba, 
v kraji se stal nejsilnějším rodem rod Šternberků 
a v blízkosti Chvojna vyrůstá hrádek Kožlí - ale 
to je jiná kapitola.  
Chvojen se stal vesnicí s pustnoucí tvrzí a ka-
menným kostelem. Po vyvrácení hrádku Kožlí 
připadlo, vlastně až do pozemkové reformy, ko-
nopišťskému panství. Na Chvojně bylo „osed-
lých“ asi 4 - 5 usedlostí, podruzi a nezbytná hos-
poda. Likvidace vsi začala tzv. „šacováním“ 
v 16. století, kdy byl dvůr Vilémem ze Šternber-
ka prodán a úpadek pokračoval třicetiletou vál-
kou, která se našeho kraje zhoubně dotkla, za 
dobrodruha Václava Michny z Vacínova, krátce 
majitele Konopiště, kdy na Chvojně zůstal jediný 
sedlák, byť celkem majetný, jmenoval se Václav 
Brejla, na Kožlí, kde byly usedlosti tři - ani jedi-
ný, v Tismi z devíti jediný. Nově přivedení pod-
daní brzy zběhli ze zpustlých statků. A tak zmi-
zela rychta chvojenská, ke které patřila Hůrka, 
Jarkovice, Jírovce i Kožlí, zůstal jen poplužní 
statek ovčín a hospoda. Posledním šenkýřem byl 
Jan Fulín a jeho manželka rozená Párysová, jmé-
na, která se v našem okolí vyskytují často. 
1866 vše koupil František Ferdinand d  Este, vy-
stavěl panský dvůr v cizím „hrázděném stylu“, 
jak se stavělo v Bavorsku a Falci, jak je dosud 

patrno na zdech dvora. Bývalá hospoda je za-
komponována do dnešního obydlí zaměstnanců.
Z návsi se stal dvůr, rybníček byl zasypán…  
Jako malé dítě, navštěvující arcivévodovskou 
školu v Jarkovicích, pamatuji ještě ratejnu a tam 
pohromadě bydlící nádeníky. 
Tři sochy ze severní strany - Ježíš Kristus, Panna 
Maria a Jan Evangelista byly z kostela odvezeny 
r. 1942 do Prahy, když byl prostor proměněn 
v SS - Truppenubungsplatz, věž sloužila jako  
letecká pozorovatelna SS. 
V padesátých letech byla zabílena na zdi věže 
freska sv. Kryštofa, nesoucího přes vodu Ježíška, 
a hřbitov, kam navezl arcivévoda spoustu skvěle 
tepaných křížů - snad z Bavorska, ale i v české 
provenienci jsou takové krásné kříže, třeba na 
Vyšehradě na hrobě malíře Chitussiho, byl zcela 
vykraden. (Existuje korespondence dra Hertla, 
působícího jako konzervátor památek, kde bojuje 
za jejich záchranu, přitom Tisemští prostí občané 
se nabízeli ke konzervování a opravě. Pozdě a 
marně.) 
Záležitost s pohřbením - za zdí hřbitova - sel-
ských rebelů, kdy jich bylo v Konopišti sedm  
zastřeleno při povstání r. 1775, je zmapována 
deskou na zdi hřbitova. Méně se ví o osudu  
„gubernia“, celé povstání za vydání zatajované-
ho, jak se sedláci domnívali, robotního patentu, 
bylo domluveno v hostinci u Škvorů v Koz-
micích. Někteří uprchli, Škvor a jiní, byli odsou-
zeni k oběšení, ale trest byl změněn na galeje 
a zmrskání… 
K hanebným činům dnešní doby patří vykrádá-
ní - opětovné - kostela i hřbitova.  
Mám dojem, že vnitřní úprava není na úrovni 
krásy rané gotiky. Buď bych volila čistý, prázdný 
prostor, kterému vévodí vzácné fresky, či oslovi-
la významné výtvarníky kraje. - Napadají mě 
hned dva z posledních výstav v Muzeu, pracují 
s kovem. Jsou to Moravcovi a mladý sochař Petr 
Holeček. Inspirujme se Svatou Horou, kterou, tak 
bohatě zdobenou, dotvořil nádherně moderní  
kovolijec Oliva. Ano, ten, který pracoval i pro 
Vatikán. 

MF 
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Slavní od nás 
Věra Šťovíčková - Heroldová 
(redaktorka, spisovatelka a překladatelka) 

3. listopadu 1930 Praha 

Srpnové události roku 1968 vtiskly svůj cejch 
celé řadě lidí v tehdejším Československu.  
Názorová obroda se pro některé z nich stala 
později záminkou k perzekuci a následná  
normalizace je připravila o práci, společenské 
postavení i o většinu přátel. Jednou z těch, jež 
sama na sobě zažila příkoří obrodného procesu 
roku 1968, byla i rozhlasová reportérka Věra 
Šťovíčková, která se ve svých 38 letech  
zúčastnila přímého vysílání obsazení Česko-
slovenska armádami Varšavské smlouvy. Ob-
líbená zahraniční zpravodajka v následujících 
letech nuceně opustila místo v rozhlase a živila 
se jako uklízečka a později překladatelka na 
volné noze. 

Věra Šťovíčková se narodila v rodině truhláře. 
Tatínek tuto práci záhy ze zdravotních důvodů 
opustil a ještě před válkou se stal řidičem  
taxíku. Ač rodina neměla na studia své dcery 
peníze, vystudovala mladá Věra reálné gymná-
zium v Praze v Dušní ulici a v roce 1949  
nastoupila do Československého rozhlasu. 
Tam v té době probíhaly personální stranické 
čistky a místa zkušených redaktorů byla obsa-
zována mladými adepty. Podmínkou bylo 
členství v komunistické straně, kde Věra Šťo-
víčková setrvala následujících 20 let až do svého 
vyloučení v roce 1969. 

Československý rozhlas Věru nejprve  
zaměstnal ve zpravodajské sekci. Zahraniční 
zprávy se přejímaly ze sovětské tiskové agen-
tury a domácí bývaly patřičně prověřené. Jeli-
kož Věra ovládala vedle ruštiny také výborně 
francouzštinu, zamířila odsud do zahraniční 
redakce. Jazyková vybavenost, odvaha a touha 
poznat nové kultury a exotické krajiny jí   

otevřely prostor stát se zahraniční zpravodajkou 
pro frankofonní oblast. Historické události 
a vzrůstající zájem o africký kontinent ji stále čas-
těji přiváděly ke zprávám v afrických koloniích. 

V roce 1958 se Věra Šťovíčková ocitla v Egyptě, 
kde na vlastní kůži okusila atmosféru vzrůsta-
jící neklidu a boje za nezávislost. Osamostat-
ňování nových afrických republik donutilo 
Československý rozhlas v následujících letech, 
aby do této neklidné oblasti vyslal vlastního 
zpravodaje. Začátkem roku 1960 odjela Věra 
Šťovíčková do Guineje, aby odsud přinášela 
autentické reportáže. Z Guineje přesídlila do 
Ghany, kde jednali afričtí státníci o budouc-
nosti afrického kontinentu. Sledovala boj o ne-
závislost Zanzibaru a byla přímým svědkem 
vyhlášení nezávislosti v keňském Nairobi. 
V následujících letech procestovala Kongo, 
Burundi, Zair, Súdán, Etiopii, ale třeba i Lybii, 
Jemen a Madagaskar. Z těchto cest vznikly 
knihy Africké perokresby, Afrika - rok I., Pro-
stor pro naději, Bouře nad rovníkem atd. 

Informace o dění v Československu v roce 
1968 přivedly zahraniční zpravodajku zpět do 
vlasti, aby mohla být přímým účastníkem  
domácích událostí. Dne 20. srpna 1968 se  
zdržela v redakci, kde prostřednictvím rozhlasu 
přímo odpovídala na otázky francouzských  
posluchačů. Když v noci dorazila domů, volal 
jí kolega z redakce, že na naše území vstoupily 
první intervenční jednotky. Věra Šťovíčková 
se okamžitě oblékla a vyrazila zpátky do roz-
hlasu, kde se potkala s pány Jeronýmem Janíč-
kem a Karlem Jezdinským. Nejprve se snažili 
dovolat na ÚV KSČ, aby získali stanovisko 
předsednictva strany. Prohlášení ÚV KSČ jim 
tehdy zavolal Zdeněk Mlynář. Když Karel 
Hoffmann nechal k ránu vypnout rozhlasové 
vysílače, pokračovali redaktoři ve vysílání 
v rozhlase po drátě, a to i v době, kdy inter-
venční vojska obsazovala Prahu, Národní  
muzeum i samotnou budovu Československé-
ho rozhlasu. Ani příchod sovětských vojsk do 
samotné budovy rozhlasu neznamenal konec 
vysílání. Jednotliví redaktoři zajistili náhradní 
pracoviště. Paní Šťovíčková přesídlila napří-
klad do bývalého kina Skaut proti Novoměst-
ské radnici, odkud se vrátila do budovy Čs. 
rozhlasu až 9. září. 

Následující měsíce znamenaly nástup normali-
zace a bylo jen otázkou času, kdy nepohodlní 
redaktoři opustí svá místa. Zahraniční zpravo-
dajové byli jedni z prvních. Věra Šťovíčková 
tehdy získala první nabídku z nakladatelství 
Odeon na přeložení detektivky. Překlady ji za-
ujaly, i když je mohla vydávat jen pod pseudo-
nymem, neboť „provinilci“ se nesměli veřejně 
prezentovat. 

V roce 1970 dostala Věra Šťovíčková ještě 
práci v pražském Náprstkově muzeu asijských,  
afrických a amerických kultur, kde popisovala 
a katalogizovala dosud nezpracované fotogra-
fie starších afrických cestovatelů. V Náprstko-

vě muzeu se dostala k překladu odborné knihy 
britského profesora J. B. Frazera, kde spolu-
pracovala s bývalým ředitelem Náprstkova 
muzea Erichem Heroldem, který se záhy stal 
jejím manželem. Manželství jim vydrželo až 
do roku 1988, kdy Erich Herold zemřel. 

Paní Šťovíčková v roce 1977 podepsala Char-
tu 77, načež byla pár dnů zadržována na Ruzy-
ni, následovalo sledování, ranní buzení i časté  
výslechy v Bartolomějské. Podpis Charty zna-
menal, že nemohla být zaměstnána ani jako 
prodavačka v trafice, ani jako pokojská, všude 
byla nežádoucí a brzy po nástupu propuštěna. 
Jelikož tehdejší zákony nařizovaly, že každý 
musí být zaměstnán, našla si s pomocí přátel 
zaměstnání v Ústředních skladech hlavního 
města Prahy, kde překládala návody na zboží. 
Odtud pak odešla do řádného důchodu. 

V devadesátých letech pokračovala paní  
Šťovíčková ve své překladatelské a autorské 
činnosti. Za zmínku stojí především překlad 
díla nigerijského autora Bena Okriho Hladová 
cesta, za nějž dostala autorka v roce 2001 tvůr-
čí prémii v soutěži o Cenu Josefa Jungmanna. 
Autorská a překladatelská bibliografie Věry 
Šťovíčkové - Heroldové obsahuje nyní přes  
padesát titulů. Čtivé jsou i její paměti Po světě 
s mikrofonem, které v roce 2009 vydal Radio-
servis. 

Pokud si uděláte po hezké četbě malou pro-
cházku z Bystřice směrem na Strašilov, určitě 
si všimnete krásně položené chaloupky 
č. p. 64, kde skoro třicet let trávila autorka své 
volné chvíle. Sem ji jezdili navštěvovat přátelé 
z redakce, ale i významné osobnosti českého 
disentu. Věra Šťovíčková tu našla oázu klidu 
a vnitřně se vyrovnávala s psychickým nátla-
kem normalizační doby. 

DŠ 

* 

Věra Šťovíčková - Heroldová (zdroj: www.cro.cz) 

Jedna z knih Věry Šťovíčkové - Heroldové 
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Vzpomínka na významnou osobnost amatérského divadla v Bystřici 
29. srpna 2011 jsme se rozloučili s panem 
Miloslavem Janderou z Hliňánek. 

Pan Miloslav Jandera se narodil v Líšně dne 
23. února 1921 jako jeden ze čtyř sourozenců. 
Líšno mu bylo nejen rodištěm, ale i místem, 
kde prožil své dětství a mládí. Po absolvování 
školní docházky se vyučil holičem v holičství 
pana Zajíčka v Bystřici. Zde byl také krátce 
zaměstnán. Za druhé světové války byl totálně 
nasazen v Německu. Po válce odešel do Prahy, 
kde byl zaměstnán u Československého státní-
ho filmu – studio Barrandov. V roce 1948 se 
oženil a s manželkou Vlastou založil rodinu. 
Společně vychovali dvě děti - Danu a Milana, 
o které se pečlivě starali a připravili je na cestu 
do života. 

U filmu pracoval více jak 50 let. Jeho práci si 
vždy připomeneme, pokud televizní obrazovky 
uvedou některý z filmů nebo seriálů, na  
kterých se svojí odbornou profesí uměleckého 
maskéra podílel. Například „F. L. Věk“,  
„Chalupáři“, „Leoš Janáček“, „Synové a dcery 
Jakuba Skláře“ a mnoho, mnoho dalších. Byl 
dlouholetým členem České filmové a televizní  
akademie. 

 

Veškerou lásku i obětavost dělil mezi svoji 
práci a rodinu. Jeho velkým koníčkem byly ša-
chy. V této hře se zúčastňoval různých soutěží 
a turnajů. V roce 1985 postavil na Hliňankách 
rodinný dům, kam se v důchodu s manželkou 
přestěhoval. Vrátil se tím do rodného kraje, 
kde jeho rod žil po celá staletí. Zde ve stínu 
Líšenských lesů prožívá v rodinném kruhu za-
sloužený odpočinek. S obdivem jsme sledovali 
i přes jeho pokročilý věk zájem o veškeré dění 
a novinky. Ještě před dvěma roky, veden svým 
elánem a touhou po vědění, si pořizuje počítač 

s internetem. Vážili jsme si ho i jako člověka, 
právě pro jeho lidské vlastnosti.  

I v Bystřici měl plno kamarádů a přátel mezi 
sportovci, šachisty a hlavně divadelníky, jimž 
velmi pomáhal svou profesí maskéra. Jeho  
divadelní masky, které našim amatérským  
divadelníkům vytvořil, byly nepřekonatelné 
a na fotografiích se těžko rozezná herec, který 
se pod masku skrývá. On sám se o bystřické 
divadlo vždy zajímal a podporoval ho. Posled-
ní setkání bylo při Lucerně u kašny na náměstí 
v Bystřici. 

V poslední době, kdy ubývá sil, se 
s přibývajícím věkem objevovaly nejen ne-
škodné vrásky a úctyhodné šediny, ale také 
krátce nemilosrdná nemoc. Ten, kdo jej znal, 
věřil, že tento zápas s nemocí vyhraje. Tím  
více nás zasáhla zpráva, že navždy nečekaně 
dotlouklo jeho šlechetné srdce.  

Odešel v tichosti 21. 9. 2011, obklopen rodi-
nou, která mu do posledních chvil poskytovala  
všestrannou péči. Bohužel, život má své záko-
nitosti, když se naplní čas, člověk odchází. Pro 
pozůstalé je loučení velmi bolestivé, odchází 
nejbližší člověk, jehož místo u rodinného stolu 
zůstane navždy prázdné. I pro nás, přátele 
a kamarády, je takové loučení velmi těžké. 
Krásné vzpomínky však zůstanou. 

Za lásku, za přátelství, za dobrotu, za všechno 
veliký dík! Čest Vaší památce! 

Za přátele a kamarády Marie Neradová 

Jednou vás opustím, modré hladiny vod, 
vás, kopce, k horám tam v dálce nizoučký schod, 
vás, noci srpnové, k dávným milenkám zvoucí, 
vás, lípy s bzučivým rouchem, lučiny skvoucí, 
divizny, před nimiž blednou plápoly svic – 
jednou vás opustím – a nebude nic. 

(úryvek z Hrubínovy básně Zpěv lásky k životu) 

Pan Jandera na představení Bystřické Lucerny 

Divadlo BANDA se stala Bystřickým souborem 

Jak je to vlastně s názvem Divadla BANDA? 
Proč se BANDA píše velkými písmeny? 
Když jsem vymýšlel název, chtěl jsem, aby byl 
krátký, dobře zapamatovatelný, ale zároveň 
aby obsahoval to, o co nám v divadle jde. Tak 
vzniknul akrostich, tedy slovo, které je tvořeno 
počátečními písmeny nějakého sdělení, ale  
samo má svůj smysl, nejlépe významově  
propojený s tím sdělením. A „banda“ se kdysi 
říkávalo divadlům, které jezdily po městech se 
svými inscenacemi. 

A to sdělení? 
Nepatrně se teď změnilo, takže uvedu rovnou 
to nové:  
Bystřické Amatérské Nezávislé Divadlo Autorské. 

Kolik máte členů? 
BANDA je specifická tím, že jako občanské 
sdružení má jen čtyři členy, ale „herecká sku-
pina“ je samozřejmě mnohem větší. V našich 
inscenacích můžete vidět dvacet „Banditů“. 

Proč jste se rozhodli přesídlit do Bystřice? 
Když jsem na začátku června pracovně nastoupil 
do Bystřice a dozvěděl se, že můj pracovní stůl 
bude v domě U Jelena, s trochou nostalgie jsem 

se rozhlédl po sále loutkového divadla, kde jsem 
před čtyřiceti (!) lety s divadlem začínal. Samo-
zřejmě ve mně hned začal hlodat červíček, že 
bych se sem mohl nebo dokonce možná měl  
vrátit i jako divadelník. Myslím, že po divadelní 
stránce mám Bystřici co vracet. 

Vím, že Divadlo BANDA existuje šestý rok. 
Čím se za tu dobu můžete pochlubit? 
Hned na začátku činnosti, v roce 2006, jsme se 
dostali na Jiráskův Hronov, což je pro divadel-
ního amatéra úplný vrchol. Jezdíme hrát po  
celé republice, hráli jsme třikrát v Lucemburku, 
dvakrát v Bruselu. Za největší úspěch ale  
považuji to, že naše hry přebírají další divadla, 
dnes už je jich více než třicet. 

Jezdíte se dívat na premiéry vašich textů?  
A jestli ano, jak býváte spokojeni? 
Je to střídavé. Někdy jsme velmi spokojeni, 
ale stalo se nám i to, že jsme byli velmi zkla-
máni. A pokud jde o návštěvy premiér našich 
textů, snažíme se je navštěvovat, ale dvakrát 
jsme to kvůli vzdálenosti museli vzdát. Jak 
z Toronta, tak z Daruvaru jsme ale dostali 
DVD s nahrávkou představení, takže jsme ho 
viděli alespoň v televizi. 

Zaujala mě myšlenka, že po divadelní stránce 
máte Bystřici co vracet. Co si pod tím můžeme 
představit? 
O Bystřici bývalo dříve mnohem více slyšet na 
vrcholných divadelních přehlídkách. Mým snem 
je vrátit bystřické divadlo tam, kam patřívalo. 
Držte nám palečky, ať máme dost sil, invence 
a energie, aby se nám to podařilo. 

To by bylo samozřejmě krásné. Co pro  
takový cíl budete od města potřebovat? 
Nemám rád, když někdo jen mluví o plánech 
a už natahuje ruku. Počkejme, jak se nám bude 
dařit. Teprve když se to povede, kdyby se 
opravdu splnil můj sen navázat na tátovu  
divadelní práci v Bystřici a na úspěchy, ke  
kterým zdejší divadlo dovedl, potom přijdu 
s prosbou o pomoc. Teď na to nemám právo. 

Tak k tomu vám (a vlastně i nám) budu  
rád držet palce. Ať se vám to brzy podaří! 
Děkuju. Věřte, že se o to budeme ze všech sil 
snažit.  

Principála Divadla BANDA se ptal DŠ 

Divadlo v Bystřici má velmi dlouhou tradici. A nejen tradici, i v současnosti by nám mohla daleko větší města závidět počet lidí, kteří se u nás 
divadlu věnují. A jako by toho nebylo dost, mezi našimi divadelníky se objevil nový soubor - Divadlo BANDA. Jeho zakladatel a principál  
Pavel Němec vzpomínal na dosavadní úspěchy BANDY a nastínil i představu o její budoucnosti. 
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Od soboty 24. září do pátku 30. září proběhl v Bystřici 
čtvrtý ročník Divadelního festivalu Ludvíka Němce. Diva-
delní soubor CHODIDLO ve spolupráci s Mateřským cen-
trem Kulíšek měly letos při volbě divadelních souborů 
šťastnou ruku.  

Už zahajovací představení kouřimského souboru Mrsťa 
Prsťa, který přivezl Marhoulova Mazaného Filipa v úpravě 
Martina Drahovzala, nastavilo dalším divadlům vysokou 
laťku, a ostatní divadla se nenechala zahanbit. 

A pořadatelky? Myslím, že zaslouží pochvalu. Dokonce 
když se na poslední chvíli dozvěděly, že DS Tyl Čelákovi-
ce nemůže přijet s Ladovou pohádkou, dokázaly narychlo 
sehnat náhradu, a to dokonce také od Josefa Lady. 

Jen s posledním představením to nevyšlo. Ale můžeme se 
na ně zlobit, když se o výpadku táborského souboru  
dozvěděly pouhé dvě hodiny před plánovaným začátkem? 
V tak šibeničním termínu by náhradu nesehnal ani David 
Copperfield! 

Myslím, že táta by měl radost, že divadlo v Bystřici má 
pokračovatele. A mně nezbývá, než poděkovat, že se tu  
někdo o jeho odkaz stará. 

Divadelní festival Ludvíka Němce 

Pavel Němec 

Kostel svatého Šimona a Judy v Bystřici se 
stal v pátek 30. června hostitelem druhého 
koncertu 27 ročníku Hudebního festivalu Pod-
blanický hudební podzim. 

Koncert „Modlitby a meditace v hudbě“ před-
stavil Bystřičanům špičkové interprety. Sopra-
nistku Hanu Jonášovou jsme mohli slyšet již 
o týden dříve v Benešově při zahajovacím 
koncertu celého cyklu, Vladimír Rejlek 
(trubka) a Aleš Bárta (varhany) patří k naší  
absolutní hudební špičce. Rovněž Alfred Strej-
ček, který je pravidelně hlasem Podblanického 
hudebního podzimu, je ve svém oboru skuteč-
ným mistrem. 

Máme radost, že koncert měl dobrou návštěvu 
a všichni posluchači odcházeli spokojeni.  

Pro případ, že by se některému z našich čtenářů 
bystřický koncert zalíbil natolik, že by se chtěl 
vydat i na některý ze zbývajících, přinášíme 
přehled toho, co je ještě před námi. 

Podblanický hudební podzim 
sobota 8. října v 19 hod. 
Votice, kostel sv. Františka z Assisi 
Jihočeská komorní filharmonie 
sólista: Jan Talich – housle 
dirigent: Jan Talich 
slovem provází: Hana Maciuchová 

neděle 9. října v 15 hod. 
Lštění, kostel sv. Klimenta 
Svítání v duši 
Chairé Příbram, vokálně instrumentál-
ní soubor dobových nástrojů 
umělecký vedoucí: Josef Krček 

středa 12. října v 19:30 hod. 
Říčany, Městské kulturní středisko 
KINSKY TRIO PRAGUE 
Jaroslava Pěchočová – klavír 
Lucie Sedláková Hůlová – housle 
Martin Sedlák – violoncello 
sólistka: Hana Jonášová – soprán 
slovem provází: Jan Čenský 

pátek 14. října v 19 hod. 
Sedlec Prčice, kostel sv. Jeronýma 
Modlitby s hudbou 
Felix Slovášek – saxofon, klarinet 
Martin Strejc – varhany 
slovem provádí: Alfred Strejček 

sobota 15. října v 17 hod. 
Vysoký Újezd, kostel Panny Marie 
Pěvecký sbor benešovských učitelek 
sbormistr: Tomáš Pergel 
slovem provází: Jan Čenský 

pátek 21. října v 17 hod. 
Radějovice, kostel Nar. Panny Marie 
Thuri ensemble 
Jan Thuri – hoboj 
Jaroslav Bohdal – housle 
Tomáš Strašil – violoncello 
Megumi Yamada – varhany 
Jana Bínová - Koucká – soprán 

sobota 22. října v 17 hod. 
Zdislavice, kostel sv. Petra a Pavla 
Klenoty české hudby 
Musica dolce vita 
Daniela Demuthová – mezzosoprán 
Žofie Vokálková – flétna 
Zbyňka Šolcová – harfa 
slovem provádí: Jan Čenský 

čtvrtek 27. října v 19 hod. 
Vlašim, kostel sv. Jiljí 
Pocta Antonínu Dvořákovi 
Camerata Filarmonica Bohemia 
spojené sbory:  
Pražští pěvci a La Gioia 
sbormistři:  
Stanislav Mistr a Helena Havlíková 
sólisté: Vladimír Sůva - violoncello 
Miloslava Fousková - soprán 
dirigent: Jiří Havlík 

sobota 29. října v 17 hod. 
Jablonná nad Vltavou, zámek 
Hudba Shakespearovy doby 
Jarmila Chaloupková – mezzosoprán 
Brian Wright – loutna 
Pavla Jahodová – harfa 
slovem provází: Věra Dudíková 

pátek 4. listopadu v 19 hod. 
Louňovice, zámek 
Komorní orchestr 
Consortium Pragense 
Štěpánka Heřmánková – soprán 
Marta Sejkorová – hoboj 
Miroslav Laštovka – trubka 
slovem provází: Jan Čenský 

sobota 5. listopadu v 19 hod. 
Týnec n. S., Společenské centrum 
Setkání hvězd 
Jaroslav Svěcený – housle 
Martina Kociánová – mezzosoprán 
Kateřina Englichová – harfa 
Žofie Vokálková – flétna 

pátek 11. listopadu v 19 hod. 
Čerčany, kulturní dům 
Spirituály a gospely 
Ireny Budweiserové 
v doprovodu souboru Fade in 

sobota 12. listopadu v 19 hod. 
Blažejovice, koncertní síň obce 
Dagmar Vaňkátová – soprán 
Ondřej Socha – tenor 
Vratislav Jambor – klavír 

úterý 15. listopadu v 19 hod. 
Benešov, Muzeum umění a designu 
Uloupená duše - komponovaný pořad 
O životě a poezii spolu rozmlouvají 
básníci V. Janovic a P. Hoza 
hudební doprovod: 
Renata Jandová – soprán 
Jan Frank – klavír 

pátek 25. listopadu 18 hod. 
Kladruby, Reh. ústav, koncertní síň 
Felixírium 
Felix Slováček – saxofon, klarinet 
Martina Bártová – mezzosoprán 
Orchestr F Quintet 

sobota 26. listopadu v 19 hod. 
Lešany, zámek 
Kvarteto Martinů 
Lubomír Havlák – housle 
Libor Kaňka – housle 
Zbyněk Paďourek – viola 
Jitka Vlašánková – violoncello 
slovem provází: Otakar Brousek 

pátek 2. prosince v 19 hod. 
Závěrečný slavnostní koncert 
Neveklov, aula základní školy 
Collegium pražských trubačů 
Filharmonie Hradec Králové 
sólista: Mikael Ericsson - violoncello 
dirigent: Andreas Sebastian Weiser 
slovem provází: Alfred Strejček 

 Koncert v kostele sv. Šimona a Judy 
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Aerovíkend 2011 
V sobotu 10. a v neděli 11. září se modelářské 
letiště Nesvačily na severní straně areálu letiště 
v Bystřici stalo centrem Aerovíkendu 2011. 

Sobota patřila leteckým modelářům a jak jich, 
tak i diváků se v Nesvačilech sešlo opravdu 
hodně. A bylo co obdivovat. Modely nejrůzněj-
ších typů i velikostí nás provedly celou historií 
letectví, od nejstarších typů aeroplánů až po mo-
derní Jas 39C Grippen, který byl poháněn 
opravdovým turbínovým motorem. Modely  
motorových letadel byly vystřídány maketami 
historických kluzáků, které mají rozpětí kolem 
sedmi metrů, a když ladně krouží vzduchem ve 
větší výšce, člověk by byl ochoten věřit, že se 
jedná o stroj řízený člověkem.  

Aktivní modeláři si také mohli vybrat ze široké 
nabídky modelářských komponent, které tu  
byly ke koupi. 

V neděli aerovíkend pokračoval ukázkami letadel, ve kterých seděli 
skuteční piloti. A k vidění byla jak letadla, která se používají komerčně, 
tak i aeroplány, které byly vyprojektovány a vyrobeny jen pro lidské 
potěšení. Od padákového křídla, přes motorové rogalo, ultralehká leta-
dla, vírník, kluzák, až po letadla, která lze vidět létat po celém světě. 

Líbily se i sestavy více letadel, akrobacie, a to dokonce i akrobacie bez-
motorových kluzáků, skvělá pilotáž vrtulníku… 

Zážitky, které nám přinesly sobota 10. září a neděle 11. září, nelze laic-
kýma očima podrobně popsat. Nejlepší bude, když každý, komu se leta-
dla nebo jejich modely líbí, příště přijde na letiště.  

Věřte, že neprohloupíte! 

PaN 



14 ZE SPOLEČNOSTI 

Chodbu zdobí namalovaní krtečci. 
O celou malbu herny a chodby se 
postarala Dáša a Vítek Maierovi 
s přáteli, kterým tímto mnohokrát 
děkujeme. Dáša s Vandou navrhla 
i nové vybavení herny. V herně 
jsou klouzačky a prolézačky ze 
dřeva, nový koberec a lino. Vše 
září čistotou a novotou. Když 
5. září přišly maminky do Kulíš-
ku, nevěřily vlastním očím. Moc 
se jim nový Kulíšek líbil, děti 
okamžitě testovaly nové prolézač-
ky a klouzačku. Do nového škol-
ního roku jsme rozšířily i nabídku 
kroužků a aktivit pro rodiče a děti. 
Velký zájem je o školu YAMAHA, 
středeční cvičení ve sportovní hale pro děti s maminkami, Mamiland, Šikovné ručičky, Sreetdance 
pro starší děti a další kroužky. Velká účast byla i na první hodině ZUMBY, která se cvičí každé 
pondělí ve sportovní hale. „Jsem moc ráda, že jsme vše stihly v čas a všem, co přijdou do Kulíš-
ku, se jak nová programová náplň, tak nový interiér líbí,“ řekla Radka Macháčková,  
koordinátorka MC Kulíšek v Bystřici. 

Kulíšek v Bystřici v novém 
Během prázdnin v MC Kulíšek v Bystřici bylo 
živo. Když skončil příměstský tábor, nastoupili 
malíři. Celý Kulíšek krásně vymalovali. 

Chtěly jsme, aby se tu děti i maminky cítily 
dobře. Dlouho jsme přemýšlely, jaké obrázky 
na stěny namalovat. Nakonec jsme v herně zvo-
lily tématiku džungle. Na stěnách jsou namalo-
vané opice, tygři, sloni, palmy a liány.  

Co pro Vás připravil Kulíšek 
Bystřická šlápota 
Bystřice se v sobotu 17. září zaplnila turisty. 
Na 6. ročník Bystřické šlápoty vykročilo 105 
turistů. Nejvíce turistů vykročilo na trasu 5. 
km, která vedla z Bystřice na  Homoli a zpět. 
Na trase byly stanoviště Ochránců fauny z Vo-
tic. Ti si jak pro děti, tak pro dospělé připravi-
ly naučné úkoly. Trasa 17 km vedla na Tožici,  
Jinošice a zpět. Trasa 27 km. vedla na Tožici, 
Vrchotovy Janovice, a zpět přes Jinošice do 
Bystřice. Cyklisté se projeli z Bystřice do Ne-
veklova, trasa měřila 40 km. V cíli na všechny 
čekalo občerstvení a diplom. Počasí jak turis-
tům, tak Pořadatelům, mateřskému centru Ku-
líšek, přálo. Už nyní se všichni těší na další  
7. ročník. 

Podzimní bazárek v Kulíšku 13. 10. - 15. 10. 
   13.10.     9:00 -17:00   Výběr věcí 
   14.10.    9:00 - 17:00   Prodej  
   15.10.    9:00 - 12:00   Prodej 
              12:00 - 15:00   Výdej 
Máte doma věci, z kterých vaše děti vyrostly? 
Sháníte levné a pěkné oblečení? Bazárek je tu 
pro Vás! 
Vzhledem k tomu, že věcí do bazaru je stále 
více. Nevyhovuje už původní značení prodáva-
ného zboží. Prosíme tímto maminky, aby před 
dalším podzimním bazárkem  navštívily Kulí-
šek. Bude jim vydán tiskopis na soupis věcí a 
přiděleno číslo, které budou používat při zna-
čení věcí. Děkujeme.  

Sobota 15.10. 15:00 hod. Hruškiáda, aneb 
putování za hruškovým koláčem 
Od Kulíšku bude odstartováno další putování 
za hruškami. Na trase vedoucí Bystřicí na  
fotbalové hřiště budou na jednotlivých stano-
vištích čekat babky hruškojedky se soutěžemi.  
V cíli na fotbalovém hřišti bude každý účast-
ník odměněn hruškovým koláčem. 

Pozor!!! Soutěž pro maminky o nejchutnější 
hruškový koláč a výrobky z hrušek. 
Pro všechny maminky, babičky a tetičky vyhla-
šujeme soutěž o „nej“ hruškový výrobek,  
hruškový mošt, kompot, nebo zavařeninu.  

Kdo se chce do soutěže zapojit, přinese na 
start Hruškiády hruškový koláč nebo jiný hruš-
kový výrobek. V cíli proběhne ochutnávka 
a vyhodnocení. 
Halloween po česku 
4. 11. 15:00 - Kulíšek 

Program: 
16:00 Sraz všech malých i velkých strašidýlek 
před Kulíškem 
Přijede Martin na koni a dovede děti s rodiči 
za strašidlem HuHu ke Třetí skále v Bystřici. 
Na děti čeká večerní dobrodružství a dárek. 
Kostýmy jsou vítány. 

Noční spaní v Kulíšku pro děti 6 – 10 let 
11.11. - 12.11. 
Program: 
V pátek 11.11. v 17:00 příchod, na děti čeká 
procházka, legrace, soutěžení, večeře, pohád-
ka, trochu spánku a snídaně. 
V sobotu 12.11. v 9:00 odchod 
Pondělí 15:00 Vaření s Radkou  
(pro děvčata a chlapce 6 - 10 let) 

Pondělí 15:00 Angličtina (pro děti 6 - 7 let) 

Pondělí 16:00 Chodidýlko (pro děti 5 - 8 let) 

Pondělí 17:00 Chodidýlko (pro děti 9 - 12 let) 

(Chodidýlko je dramatický kroužek, ve kterém 
se děti naučí základy herectví.) 

Úterý 16:00 Škola Yamaha  
První krůčky k hudbě (děti 18 měsíců - 4 roky) 

Úterý 17:00 Škola Yamaha  
Rytmické krůčky (pro děti 4 - 6 let) 
Prosím o závazné rezervace, počet míst ve  
skupině je omezen! 

Úterý 17:00 Streetdance - různé taneční styly 
(pro začátečníky od 11 let) 

Středa 15:00 Atletika ve sportovní hale  
(pro děti 6 - 10 let) 

Středa 16:00 ZUMBA (pro děti 3 - 6 let) 

Středa 17:00 ZUMBA (pro děti 7 - 10 let) 

Čtvrtek 15:30 Tvořivý kroužek s Jitkou 
(pro děti 6 - 11 let) 

Čtvrtek 15:00 Country tance s Olinou 
(pro začínající děti 3 - 5 let) 

Čtvrtek 16:00 Country tance s Olinou 
(pro začínající a pokročilé děti 6 - 10 let) 

Pátek 15:00 Školička hry na flétničku s Věrou 
(pro začínající děti 7 - 10 let) 

Pátek 16:00 Školička hry na flétničku s Věrou 
(pro pokročilé děti 7 - 10 let) 

Pondělí 9:30 - 11:30 Chůvičky s Radkou  
Setkávání maminek s dětmi, hrajeme si, skota-
číme, poznáváme nové kamarády. 
Když je potřeba, děti pohlídáme 
Cena 1 dítě: 15 Kč za 2 hodiny 
Úterý 9:30 - 11:30 Mamiland 
Svět her, říkadel, cvičení a pohádek.  
(Pro maminky a děti 1 - 3 let) 
Úterý 15:00-16:00 Šikovné ručičky s Jitkou. 
Tvořivé odpoledne pro děti (2 -5 let) s maminkami 

Připravované kroužky pro školní rok 

Akce na listopad 

Pravidelný program 

(pokračování na straně 15) 
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Středa 8:45 - 9:45 Cvičení s Míšou 
Cvičení ve sportovní hale je určeno  
pro maminky a děti do 4 let  
(Cena 300 Kč za pololetí) 

Středa 10:00 - 11:30 Chůvičky s Radkou 
Setkávání maminek s dětmi, hrajeme si, skota-
číme, poznáváme nové kamarády. 
Když je potřeba, děti pohlídáme 
Cena 1 dítě: 15 Kč za 2 hodiny 

Čtvrtek 9:30 - 10.30 Ajáček 
Angličtina hrou s Maruškou, 
pro maminky a děti 1 - 3 roky 
Cena: 300 Kč za pololetí  

Čtvrtek 16:30 Kurz grafomororiky  
pro předškolní děti s Mirkou Khekovou 
Kurz může navštěvovat maximálně 6 dětí.  
Je třeba doporučení logopeda nebo psychologa 
Cena: 700 Kč (10 lekcí) 
Prosím o závazné rezervace, počet míst ve sku-
pině je omezen! 
Kurz začíná říjen, listopad - podle zájmu 

Čtvrtek 15:30 Psychologická poradna s Libuší 
(vždy první čtvrtek v měsíci) 
I zdánlivě neřešitelné problémy se dají řešit! 

Pondělí 18:30 ZUMBA ve sportovní hale 
Cena: 60 Kč za hodinu 
(Sálová obuv nutná!) 

Úterý 14:00 Odpoledne pro seniory 

Úterý 19:00 Cvičení pro ženy s Terezkou 
Nové cvičení Port de Bras, které vás příjemně 
protáhne a posílí svalstvo. 
Cena 300 Kč za pololetí 
Prosím o závazné rezervace, počet míst ve  
skupině je omezen! 

Čtvrtek 10:30 - 11:30 Angličtina pro rodiče 
s Maruškou 
Cena: 300 Kč za pololetí 
Hlídání dětí zajištěno 

Čtvrtek 15:30 Cvičení mozku s Libuší 
Pro dospělé a seniory. Cvičení paměťových 
her, zatěžování mozku hádankami a testy by 
měly zdokonalit jeho schopnosti a zvýšit výkon. 
(vždy první čtvrtek v měsíci) 
Cena: 150,- pololetí 
Přihlášky si vyzvedněte v Kulíšku 

  

(pokračování ze strany 14) 

Program pro dospělé: 

CVIČENÍ PRO DĚTI 
Ve středu od 8:45 hodin v bystřické sportovní hale. 

Děti těší společné činnosti s maminkou či tatínkem  
a postupně se začínají zajímat o vrstevníky.  

Ideální aktivitou je cvičení rodičů s dětmi. 
• Velké množství vhodných pomůcek - motivují děti 

k pohybu, rozvíjejí jemnou motoriku, vnímání barev 
a tvarů… 

• Podpora spontánního pohybu - v každé lekci připravíme 
dětem pestrou překážkovou dráhu, kterou s nadšením zdo-
lávají a rozvíjejí své aktuální dovednosti. 

• Rozvoj řeči, vnímání rytmu - cvičení doprovází básničky 
a písničky. Děti si jich mnoho zapamatují a cvičení v jejich 
rytmu je baví. 

 

Hodina probíhá formou her, písniček a říkanek. Cvičíme na  
balonech, podložkách a tančíme podle jednoduchých dětských 
písniček, které si děti během chvilky rádi osvojí a zapamatují.  
Rodiče se zde většinou naučí nové říkanky a písničky, které 
s dětmi později mohou trénovat doma. 
 

Proč doplňujeme cvičení básničkami? 

Rozvoj řeči a pohybových dovedností spolu úzce souvisí - proto 
básničky s napodobováním zařazujeme do každé lekce cvičení  
rodičů s dětmi. Řeč, pohyb a rytmus jsou v nich ideálně propojeny 
a rozvíjejí děti po všech stránkách.  

U mladších dětí vede pohyby rukou a nohou  
maminka nebo tatínek.  

Přibližně od 18 měsíců se objevuje nová dovednost,  
a to napodobování.  

Děti si zacvičí i bez pomoci dospělých a začínáme zařazovat 
i básničky se změnami poloh celého těla – sed, stoj, leh. 

Básničky určitě „trénujte“ také doma, děti milují opakování,  
a když básničky bezpečně umí, ukáží nám je na lekci  
s o to větší radostí. 

Veškeré podrobnosti se dozvíte na nástěnkách a stránkách www.mckulisek.cz 
 

Informace - Radka - na telefonním čísle: 736 630 808 
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Sudoku 

  5   4 9  8 

   2   3   

6    1     

2   3 9  1   

 9  1  6  5  

  8  2 7   3 

    4    9 

  7   2    

1  9 8   4   

Pro zasmání (u lékaře…) 
Doktor se ptá pacienta: 
„Kouříte?“ 
„Ne.“ 
„Pijete?“ 
„Ne.“ 
„Máte alespoň nějakou vášeň?“ 
„Nooo, občas hraju pexeso.“ 
„Tak okamžitě přestanete hrát pexeso!“ 

„Pane doktore, co mám dělat? Můj manžel mluví každou noc ze spaní.“ 
„Dejte mu příležitost, milá paní, aby mohl promluvit ve dne.“ 

Přijde chlap k doktorovi a říká: „Pane doktore, já když řeknu ABRAKA 
DABRA, pokaždé někdo zmizí... Doktore? DOKTORE?!?!?“ 

V porodnici k lůžku mladé maminky přichází sestra s velkou kyticí růží: 
„Tak maminko, přišel tatínek. Mohu ho vpustit?“ 
„Proboha, to ne! Každou chvíli má přijít manžel!“ 

„Pane primáři, jsem Novák. Moje žena se u vás podrobila operaci  
jazyka. Jak to s ní vypadá?“ 
„Nechci vás strašit, ale připravte se na nejhorší.“ 
„Proboha, je to s ní zlé?“ 
„Horší, než čekáte. Už zase mluví.“ 

Tento způsob léta zdá se mi... 
„Tento způsob léta zdá se mi poněkud nešťastným.“  
Slova Antonína Důry z Vančurova Rozmarného léta  
známe téměř všichni. (Nebo alespoň všichni, kdo rádi 
čteme.) Stěžovat si na cokoliv není nic nového. Jako 
kluk jsem míval legraci z toho, když ti starší s povzdy-
chem vzpomínali na své mládí, protože všechno bylo 
tehdy lepší: „V zimě byl sníh, v létě slunce a teplo… 
A jaro? - Raději nemluvit! Dřív bývala jara…“ - Zrak v té 
chvíli upřeli do dálky a se smutným úsměvem se zamyš-
leně odmlčeli. 

Když jsem se podíval na jejich zasněné oči, přemítal 
jsem, jestli je to pravda. Dnes vím, že není. Hlavním  
důvodem podobných nářků je to, že jsme se nezadýchá-
vali při běhu do schodů, dokázali jsme vyšplhat na strom 
pro zralé třešně a našim vrstevnicím to tehdy slušelo víc 
než dnes.  
Slušelo, ale přiznejme si, pánové, že tenkrát také nezdo-
bila naši hlavu lysina, pod košilí se nevzdouvalo velké 
břicho, po buřtu opečeném na ohýnku jsme se neobávali 
žlučníkového záchvatu a při pohledu na svůdně ladné 
křivky sedmnáctiletých kamarádek nám nehrozil infarkt. 
Přesto si dovolím citovat, že: „Tento způsob léta zdá se mi…,“ zkrátka že letos se zbláznilo počasí. Na jaře ve spoustě našich zahrad pomrzly květy 
na ovocných stromech, ani léto nebylo takové, jaké si představujeme my teplomilci, a když skončily prázdniny a děti usedly do školních lavic,  
vysmívá se jim slunce, které svítí tak, jak mělo svítit v létě. Dokonce ani matka příroda si s tím neví rady. Protože po výjimečně studeném létě  
přišlo výjimečně teplé září, některé stromy se rozhodly, že jaro je tu a rozkvetly. Vůbec jim nevadilo, že květy nasadily vedle dozrávajících nebo  
dokonce zralých jablek.  
Trochu se děsím, co asi tentokrát přijde místo dříve obvyklé zimy. 

Text a foto: PaN 

Cedulka na dveřích ordinace: KVĚTINY ANI BONBONIÉRY NEPIJU!!! 

 

Optický klam 
Věřili byste, že prostřední pruh 
v obrazci má na obou stranách 
stejnou barvu? 

Přesvědčit se o tom můžete sami, 
opravdu to tak je! 
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Rámování obrazů  
Dřevěné a kovové rámečky, 

široký výběr lišt. 

Laminace obrázků a fotografií. 

Clipy na míru (sklo i plexi). 

Dřevěné krabičky s obrázky mandal. 

nabízí 
Roman Dvořák 

v Bystřici, ul. U Potoka 347 

tel. 603 273 421 
www.mojeramecky.cz 

HLÍDÁNÍ DĚTÍ 
Nabízíme dlouhodobé i krátkodobé hlídání dětí  
ve věku od 2 měsíců do 6 let.  
Pobyt dětí je zajištěn v příjemném a zdravém prostředí 
rodinného domku se zahradou v Líšně. 
Pestrý program pro děti - spousty hraček, trampolína, 
bazén, procházky v parku, v lese, návštěvy dětského 
hřiště, výtvarné aktivity, … 

Další informace na telefonu:  
608 248 974, 777 248 974, 776 664 241. 

e-mail: ely.ham@seznam.cz 

VIDEOSLUŽBY Studio –MEDÁKOV- 

Vyrobíme pro Vás video profesionální technikou. 
Svatby, významná jubilea, rodinná setkání. 

Média: DVD a BLUE-RAY. 
Profesionální potisk DVD a obalu. 

Zdeněk Dvořák 
A. Kroutila 478 
257 51 Bystřice 
Mobil: 724 074 836 

E-mail: zdenek.dvorak@centrum.cz 

Zaváděcí ceny do konce roku 2011 –20% !!! 
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Josef Zeman 
UHELNÉ SKLADY BYSTŘICE 

• kostka, ořech 1, ořech 2 (Ledvice) 
• černé uhlí, koks 
• brikety - malé, velké (Německo) 
• brikety balíkové - uhelné (10 kg, 25 kg), dřevěné 

• písek praný (Od Labe, Chlum u Třeboně) 
• písek kopaný 
• drtě všech frakcí 

• zabýváme se prodejem kotlů  
značek Dakon a Viadrus 

• široký sortiment kotlů,  
je možno si prohlédnout  
přímo u nás ve firmě 

• s výběrem nového kotle  
vám poradíme  
a zajistíme jeho odvoz  

Kontakt: Nádražní 327, Bystřice 
tel.: 317 793 830, 777 287 234 

Volejte ZDARMA 800 600 602 

Masáže  
s odblokováním páteře 

nabízí 

kdo:    Lacinová Marta 

kde:    v Bystřici, ul. U Potoka 347 

cena:  350 Kč za hodinu 

První pomoc v případě aktuálního zablokování je zdarma, 

podmínkou je: dostavte se do 3 hod. po události. 

Návštěvu domluvte po telefonu:  
774 830 354 

Vážení čtenáři, 
v minulém čísle jsme zde uvedli chybně cenu masáže. 
(Tiskový šotek nám v září „odnesl“ trojku.) 
 
Tímto bychom se chtěli paní Lacinové hluboce omluvit 
a uvést vše na pravou míru. 
 
Skutečná cena je tedy opravdu 350 Kč, 
jak je uvedeno tentokrát. 



Fotografická kronika (pokračování na straně 20) 

V sobotu 10. září se na nesvačilském modelářském letišti sešly desítky krásných modelů, které obdivovalo mnoho fanoušků. 

V neděli 11. září „Aerovíkend 2011“ pokračoval a k vidění byly „dospělé“ aeroplány od replik starých strojů až po moderní leteckou techniku. 

V sobotu 17. září se milovníci turistiky a cyklistiky už pošesté vydali na některou z tras „Bystřické šlápoty“, která je provedla překrásným 
okolím Bystřice. Kdo dorazil do cíle, byl po zásluze odměněn. Největší odměnou však byl pěkně prožitý den. 



Fotografická kronika 

V sobotu 24. září proběhlo v obřadní síni Městského úřadu Bystřice vítání malých občánků. Ať z nich rodiče mají v budoucnu jen radost! 

Čtvrtý ročník Divadelního festivalu Ludvíka Němce začal v sobotu 24. září a skončil v pátek 30. září.  

V pátek 30. září v kostele sv. Šimona a Judy proběhl druhý koncert letošního festivalu Podblanický hudební podzim. 
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